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לגמלאות, העביר את השרביט לידיה של בן שעיה, את
שמכהנת במקביל גם כרבנית אולפנת להב“ה 

שבקדומים.  
“התחלנו השנה במתכונת מצומצמת, עם חבורה 

קטנה ואיכותית של עשר בנות, כדי לעשות את הכל 
מהתחלה ונכון“, היא מסבירה. תוכנית הלימודים 

כוללת יום לימוד אחד בשבוע במשך שנתיים 

הרבנית ד“ר שולמית בן שעיה, ראש 
מדרשת נועם־אביב המתחדשת, אני 

תופסת לשיחה בין השיעורים. במהלך השנים, כך היא 
מספרת לי, המדרשה עברה כמה גלגולים. היא החלה 

לפעול לפני כ־30 שנה בשכונת נחלת יצחק שבתל אביב 
בראשות הרב יאיר בן שטרית, ובהמשך הועתקה אל 

תוך מכללת תלפיות שבחולון. כשפרש ראש המדרשה 
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אישי ועצמאי“.
את פורמט מדרשת השילוב היא רואה 

כיתרון וכדרך חיים. “יש ערך עצום 
בהקדשת שנה שלמה ללימוד תורה, אבל 

המודל הזה לא מתאים לרבות מהבנות 
מסיבות מגוונות. אני למשל התחתנתי 

בסיום השירות לאומי ולא הייתה לי 
הפריבילגיה לעצור הכל כדי ללמוד. את 

לימודי התורה שלי רכשתי במהלך כל 
חיי ובמקביל לעיסוקיי. מדרשת שילוב 

היא מודל שתואם את קריאת הכיוון 
לחיים שלמים - כי בסופו של דבר נשים 

מלהטטות ומשלבות בחייהן גידול ילדים, 
עבודה, לימוד תורה, השקעה בזוגיות 

ופילאטיס. כדי שאישה עובדת, שהיא גם 
אם לילדים, תתרפק בגעגוע על הלימוד 

שלמדה במדרשה ותרצה למצוא זמן 
ללימוד בשגרת היומיום שלה, היא צריכה 
שיהיה לה זיכרון מתוק מהמדרשה ובסיס 

ללימוד“.
מכיוון שהמדרשה ממוקמת בתוך מכללת 
תלפיות והתלמידות הן ברובן סטודנטיות 
לחינוך, הדגש במדרשה הוא על הצמחת 
מחנכות שמגיעות מעולם לימוד התורה. 

“המטרה שלנו היא להצמיח מחנכות 
שמבינות את מכלול האתגרים הניצבים 

לפתחו של הדור הזה מול הפוסט־מודרנה, 
הניו־מדיה, אתגרי המיניות ועוד. הלימוד 
במדרשה הוא תקופתי, אבל אני מאמינה 

שלימוד התורה הוא כמו מטען רוחני, 
שנותן חוסן, מעניק כוחות ויכולת להביט 

בהסתכלות בהירה על אתגרי החיים, ולכן 
החזון והתפילה שלי הם שלכל אישה, 

בכל שלב בחיים, יהיה כזה עוגן“.
את חושבת שצריך להיות הבדל בלימוד 

התורה הנשי לעומת לימוד התורה הגברי?
“חשוב להפגיש את הבנות עם המכלול 

של ארון הספרים היהודי. לא ייתכן 
בעיניי שיהיו נשים משכילות שמעולם לא 

למדו דף גמרא. זהו ידע בסיסי ביהדות, 
שמעניק את ההבנה שיש תשובות 

ושעולם ההלכה הוא עמוק ורחב מיני ים. 
זה ידע שנחשפים אליו כשלומדים תורה 

שבעל־פה ובעיקר גמרא. עם זאת לא 
הייתי מעוניינת לעשות ‘העתק־הדבק׳ 
של העולם הישיבתי לעולם המדרשות, 
אלא לבנות תוכנית על פי משיכת הלב 

של נשים. דווקא את צורת הלמידה 
הישיבתית, שעיקרה בחברותות, אני 

משתדלת לאמץ לעולם המדרשות, משום 
שהיא גורמת ללימוד לנבוע ממקום של 

בחירה ויגיעה פנימית ויצירת עוגנים 
שילוו את האישה לאורך חייה“.

אמון בתורה

את השאלה אם קיים הבדל בין לימוד 
התורה הנשי לגברי אני מפנה גם אל 

הרבנית חנה גודינגר )דרייפוס(, העומדת 
בראש ישיבת דרישה. 

“האינטואיציה אומרת לי שיש הבדל, 
אבל קשה לי לקבוע בנקודת הזמן הזו 

מה הוא“, אומרת גודינגר. “אני חושבת 
שעלינו לחכות עוד 30 או 40 שנים, לתת 

ומאפשרת לבנות להמשיך לשרת בשירות 
לאומי במקביל או ללמוד במכללה. 

השאיפה היא לבנות עוגן של תורה בתוך 
החיים, ליצור ללומדות טעם מתוק של 
לימוד תורה כדי שגם בבגרותן הן לא 

יוותרו וייצרו לעצמן בתוך ‘חמשת ימי 
המעשה׳ זמן קבוע ללימוד או חברותא 

קבועה“. 

עוגן לחיים

תבנית הלימוד שהמדרשה מציעה היא 
אחת מיני אפשרויות רבות שפורחות 

ועולות בעשורים האחרונים. אם עד לפני 
כמה עשורים לימודי הקודש במסגרת 
לימוד תורנית היו נחלתם של גברים 

בלבד, כיום מגוון המסגרות המאפשרות 
לימודי קודש לנשים הוא עצום: מדרשת 

שילוב, תוכנית מלאה, מדרשה לפני 
שירות, מדרשה אחרי שירות ומסגרות 

שמאפשרות לימוד תורה כדרך חיים 
במתכונת חלקית או מלאה.

לדברי בן שעיה, פריחת המדרשות היא 
אחת הבשורות הגדולות של הדור שלנו. 

“סליחה אם זה נשמע קלישאתי, אבל 
אין ספק שיש פה ביטוי של גאולה“, 

היא מחייכת. “היכלות התורה נפתחו 
בפני נשים, שמגיעות ללימוד מאהבת 

ה׳, אהבת תורה ויראת שמיים. הן 
מבינות שכוח התורה הוא הכוח שמחיה 
את העולם ורוצות להידבק בתורה, לא 

באמצעות הבעל או הילדים אלא באופן 

הרבנית ד“ר שולמית בן שעיה: 
“כדי שאישה עובדת, שהיא גם אם 

לילדים, תתרפק בגעגוע על הלימוד 
שלמדה במדרשה ותרצה למצוא 

זמן ללימוד בשגרת היומיום שלה, 
היא צריכה שיהיה לה זיכרון מתוק 

מהמדרשה ובסיס ללימוד“

“אנחנו 
חותרים 

לכך שיהיה 
לבנות 

עוגן של 
תורה בתוך 

החיים“. 
הרבנית ד“ר 

 שולמית 
בן שעיה

מדרשת 
נועם־אביב
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למציאות לקרות כמה עשרות שנים ואז 
לנתח את הדברים. אני סקרנית לגלות 

מהם ההבדלים“.  
ישיבת דרישה פועלת בכפר עציון זה 

חמש שנים ויש בה שתי תוכניות לימוד 
מרכזיות, שבהן לומדות 55 נשים במשך 
שבוע מלא. מסלול אחד כולל לימודים 

של שנה או שנתיים ומסלול נוסף מיועד 
לנשים בוגרות, המעוניינות להעמיק 
בלימוד למשך שלוש עד חמש שנים. 

מה מטרת הלימוד בישיבה?
“במסלול הבסיסי, שלוקחות בו חלק 

בדרך כלל צעירות לפני או אחרי שירות, 
אנחנו מעוניינים לפתח בנות תורה, 

שבהמשך חייהן יהיו שייכות באופן עמוק 
לעבודת ה׳ ולזהות הדתית דרך הלימוד. 

במסלול הארוך יותר יש שאיפה לגדל 
נשים שיהיו תלמידות חכמים, שייקחו 

חלק בהנהגה דתית־רוחנית בבתי הספר, 
בישיבות לנשים ואולי גם בקהילות, 

ולתת להן כלים ומרחב מפתח ומצמיח 
ככל האפשר. ייחודיותה של הישיבה 

היא בכך שגם הצעירות שבאות לשנה או 
שנתיים נחשפות ללימוד רציני ומעמיק 

וחוות את האיכות שיש בו, משתתפות 
בחברותות עם נשים בוגרות ונכנסות 

לעומק הלימוד, שעוסק בשאלות 
מהותיות בנוגע לשייכות לעבודת ה׳.  

יש כמובן מקום גם לשאלות מחשבתיות 
ולשאלות שעוסקות בבניית זהות דתית, 

אבל הצעירות שנכנסות לבית מדרש 

רב־גילי זוכות לחוויה לימודית שנוטעת 
תחושת יציבות ובגרות במפגש עם 

עולם של תורה. כולן שותפות והאווירה 
משפחתית, נעימה ומזמינה“.

בישיבה מתקיימות שלוש תפילות 
ציבוריות בפתיחת כל סדר לימוד: 

שחרית, מנחה וערבית, וגודינגר מדגישה 
את חשיבות הנושא. “התפילה היא 

אחד האתגרים המורכבים לאדם בעולם 
המודרני ולנשים בפרט, מאחר שלעתים 

בית הכנסת נחווה על ידיהן כפחות קורא 
ומזמין. לכן אנחנו עושות עבודה פנימית 
הכוללת לימוד והכנה לתפילה, ועבודה 

חיצונית שהיא תפילה בציבור, ללא 
קריאה מספר תורה וחזרת הש“ץ אלא 
במטרה לייצר חוויה משמעותית בתוך 

הגדר ההלכתית“.
על פריחת לימוד התורה לנשים היא 

מלאת הכרת תודה. “אני שמחה שנפלה 
בחלקי הזכות לקחת חלק ומברכת על 

הגאולה הזאת. כחלק מהיעדים לעתיד, 
אני מקווה שייווצר אמון גדול יותר 

בלימוד לנשים ושיבינו שהתורה היא 
מספיק סוכר“.
למה כוונתך?

“בלימוד התורה לנשים מתאמצים 
הרבה פעמים להמתיק את התורה כדי 

שנשים ירצו ללמוד אותה וכדי שימצאו 
בה משמעות וחיות, ואני מקווה שיבינו 

שהתורה היא משמעותית כפי שהיא, 
ושנשים הן אינטליגנטיות ויכולות להיות 
חלק מעולם הלימוד כפי שהוא היה תמיד.
יש בי אמון בתורה, שגם אם לא הופכים 

אותה להיות קיומית ומנסים לחבר 
אותה ל׳כאן ועכשיו׳ במובן הרגשי או 

האקטואלי, יש בה חן ומתיקות; ובהפוך 
על הפוך - היציבות והעומק בקשר עם 
התורה נבנים דווקא כשלא עושים את 

המאמץ הזה. אני חווה אותו כמאמץ 
שנעשה מרצון מיטיב, אבל בפועל הוא 
מקטין גם את התורה וגם את הנשים“. 

הרבנית חנה גודינגר: “האינטואיציה 
אומרת לי שיש הבדל בין לימוד 

התורה הנשי לגברי, אבל קשה לי 
לקבוע בנקודת הזמן הזו מה הוא. 
עלינו לתת למציאות לקרות כמה 

עשרות שנים ואז לנתח את הדברים“

“מקווה 
שייווצר 

אמון 
גדול יותר 
בלימוד 
התורה 
לנשים“. 
הרבנית 

חנה גודינגר 
)דרייפוס(

ישיבת 
דרישה
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ביותר, ולכן גם אם כביכול ‘מפסידים 
שנה׳ - אם מדובר במדרשה שבה אפשר 
להוסיף קומה אמונית לבנות, התוצאה 

שיש לכך על החיים שווה את ההשקעה 
של השנה הזאת“. 

מצד שני הרבה פעמים אנחנו רואים 
שאחרי שנת הלימודים במדרשה ההשפעה 

מתפוגגת, ואיתה יראת השמיים שהייתה 
קיימת בימי המדרשה. 

“זה נכון. לצערי התופעה קיימת גם בקרב 
בוגרי ישיבות ההסדר והמכינות. הצעירים 

והצעירות יוצאים מהישיבה ומהמדרשה 
בהתרוממות רוח - ואחרי כמה שנים ‘לא 

נודע כי באו אל קרבנה׳. כיצד זה יכול 
להיות? אני חושב שיש לנו בעיה גדולה. 
אומנם יש צעירים וצעירות שמצליחים 

לדבוק באותה יראת שמיים וקיום 
הלכה, אך יש רבים שלא. הם נמצאים 

בסביבה מאוד מאתגרת מבחינה תורנית, 
סביבה שלא רק שאינה שומרת תורה 

ומצוות אלא אף רואה בשומרי המצוות 
פרימיטיביים. אחת הבנות אמרה לי פעם: 

‘אצלנו באוניברסיטה לא נעים להיות 
דתייה׳, ובמשך הזמן הצעירים מושפעים 

וחווים ירידה רוחנית גדולה“.
מה ניתן לעשות?

“אנחנו צריכים להשקיע מאמץ הרבה 
יותר גדול בליווי הצעירים במסגרות 
הלימודים והעבודה ובהטמעת תורה 

באקדמיה. צריך שיהיה קשר קבוע בין 
הישיבות, המדרשות והמכינות לבוגרים 

ולבוגרות שלהם באמצעות טלפון, שיעור 
שבועי בזום וכדומה. זו השקעה גדולה, 

אבל כך - גם כשאדם נמצא במקום אחר, 

מה היית אומרת לבחורה שמתלבטת אם 
ללמוד בכלל במדרשה? 

“מי שהזהות הדתית יקרה לה, שווה לה 
להשקיע במפגש שלה עם הקב“ה ועם 
התורה. בסוף - הקשר הזה הופך אותנו 

לנשים, רעיות ואמהות טובות יותר. כמו 
כל מפגש, זה לא קורה ‘על הדרך׳ אלא 

צריך להשקיע בכך. בהרבה מובנים 
המסורת התפרקה והיום הרבה יותר 

מאתגר לחיות חיים של עובד ה׳. העולם 
יותר מפותח, חושב וביקורתי וגם הנשים 

יותר שותפות באופן אקטיבי באחריות 
לחיים הדתיים. כשמשקיעים באתגרים, 
לא רק לומדים לא ליפול לבורות אלא 
מקבלים מפתחות לעולמות חדשים“. 

תחושת שייכות

גם הרב יוסף צבי רימון, ראש הישיבה 
ורב המרכז האקדמי לב )ובכללו קמפוס 
מכון טל(, רואה חשיבות עליונה בהצבת 
לימודי הקודש במרכז לאורך כל החיים. 

“התורה היא מרכזית ומובילה את חיינו“, 
אומר הרב רימון. “לימוד תורה אינו ‘עוד 

משהו׳ אלא אמור להאיר את הדרך, לסמן 
מטרות, להוביל ולכוון את הבנות, גם 

כשלומדים מדעי החיים או טכנולוגיה“.
כיוון שאתה גם הרב האזורי של יישובי 
גוש עציון ולפיכך נפגש עם המעגלים 

הקהילתיים השונים, אשמח לשמוע את 
עמדתך בנוגע להקדשת שנה ללימודי 
קודש. יש טענה שהקדשת שנה שלמה 

ללימוד במדרשה מעכבת את התקדמותן 
המקצועית של הבנות, ואת המחיר הן 

ישלמו כשייולדו להן ילדים והן יצטרכו 
לג׳נגל בין כל המשימות. מה דעתך?

“אם היו שואלים אותי לפני 30 שנים 
הייתי דן בנושא, אבל במציאות של היום 

הרוב המכריע של בנות הציבור הציוני־
דתי ממילא אינן ממהרות. הן לוקחות 
את הזמן לטיול אחרי שירות וכדומה. 

דווקא לימוד רציני במסגרת מדרשה הוא 
הרבה יותר חשוב ומשמעותי. במציאות 

הטכנולוגית של חיינו, עולם המדיה 
והאינטרנט הפכו את כדור הארץ לאחד, 
וההשפעה עלינו היא אדירה ומאתגרת. 
במציאות הזאת בנייה של יראת שמים, 

תורה ומידות הן עניינים משמעותיים 

הרב יוסף צבי רימון: “צריך שיהיה 
קשר קבוע לבוגרות המדרשות. זו 

השקעה גדולה, אבל כך - גם כשאדם 
נמצא במקום אחר, תמיד עולה תחושת 

השייכות שלו, וככל שיש קשר גדול 
יותר כך תחושת השייכות ברורה יותר“ 

“לימוד 
תורה אינו 

‘עוד משהו׳ 
אלא אמור 
להאיר את 

 הדרך".
הרב יוסף 
צבי רימון
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תמיד עולה תחושת השייכות שלו, וככל 
שיש קשר גדול יותר כך תחושת השייכות 

ברורה יותר“. 

שילוב מפרה

 המדרשה שבתוך קמפוס אוניברסיטת
בר־אילן נותנת מענה להתמודדות 

הרוחנית של הסטודנטיות בתוך 
האקדמיה. לדברי הרבנית ד“ר לאה 

ויזל, ראש המדרשה, מטרת המדרשה 
שבתוך הקמפוס היא להצמיח נשים שהן 
“גם וגם“. “הרעיון הוא שהנשים יצמחו 
ויתפתחו הן באקדמיה ובשדה המקצועי 

שלהן והן בתורה. נדמה לי שזה משקף את 
תשתית החזון של מייסדי האוניברסיטה 

ומייצר נשים יותר שלמות לעצמן 
ולקהילה בכלל“.

המודל פועל כך שבזמן הפנוי במערכת 
הלימודים של הסטודנטיות הן משבצות 
לעצמן זמן לימוד במדרשה. “הלימודים 

מתקיימים במשך חמישה ימים, 
וכ־400 סטודנטיות ושומעות מבחוץ 

משתתפות בהם. חלק מהשיעורים 
מקנים לסטודנטיות נקודות זכות, גמול 

השתלמות וכדומה, ועבור רבות מהן 
מדובר במרחב משמעותי שמסייע להן 

לשמור על הזהות היהודית והדתית בתוך 
עולם השונה לא פעם מהעולם שממנו 

 באו. מרחב בית המדרש נותן מקום, 
מחבר ומאפשר להן לחיות עם כל 

החלקים שלהן. חלק מהסטודנטיות הן 
בוגרות החינוך הכללי, וגם עבורן יש 

תוכנית מותאמת, שחושפת אותן לארון 
הספרים היהודי“. 

האם מתקיימים במדרשה גם לימודי 
גמרא? 

“בוודאי. יש תוכנית למתקדמות, לבעלות 
רקע שלמדו במדרשות לפני כן ויכולות 

לעלות לקומה השנייה - לימוד גמרא 
בעיון. לא מדובר דווקא במי שלומדת 

תחום ידע תורני, ויכולה להגיע סטודנטית 
לפיזיקה, משפטים או מכל דיסציפלינה 

אחרת; ויש גם תוכניות לימוד גמרא ללא 
צורך ברקע מוקדם“.  

ויזל עצמה, ד“ר למשפטים, מספרת 
שבמשך שנים למדה ולימדה משפטים 

ובמקביל למדה במדרשה בבר־אילן. אט־ 
אט זנחה את הוראת המשפטים והעמיקה 

בהוראת התורה. “בלימודי המשפטים 
קיבלתי כלים, כמו ניתוח, ביקורת, 
חשיבה אנליטית ועוד, ששיפרו את 

הלימודים התורניים שלי. לתפיסתי, בית 
מדרש שמחובר לשדות ידע אחרים יוצר 

הפריה בין העולמות, וזה לא סוד שהעולם 
האקדמי פעמים רבות מאתגר את העולם 

הדתי. בנקודות הללו אנחנו עוצרים 
לבירור ולמידה, עורכים פאנלים ויוצרים 

דיון מפרה ומקדם. לדוגמה, לאחרונה 
ערכנו פאנל של עובדים סוציאליים, 

עסקנו בדילמות שבהן נתקלים בעבודה 
היומיומית וניתנו כלים אתיים־הלכתיים 

להתמודדות“.
בשילוב ובלימוד תורני קבוע היא רואה 

חשיבות גדולה, ללא קשר למינון. 
“כשאישה קובעת זמן מיוחד ללימוד 

תורה, אפילו שעה בשבוע, זה דרמטי, כי 
זה הופך אותה לבת בית בעולם התורה 
ומצמצם את הפער שעלול להיווצר בין 

הידע התורני להתפתחות בציר המקצועי. 
מנגד, אם אישה מנותקת מבית המדרש 

היא מתרגלת לדפוס חשיבה בהיבט 
מקצועי בלבד, ולא ערה לכך שיש אתיקה 

שנגזרת מהמקורות היהודיים“.
אילו תוכניות אתם מקיימים כדי לשמור 

על שילוב בין שני הצירים, התורני 
והמקצועי?

“יש לנו תוכנית שמכשירה מלוות 

 “אם אישה 
מנותקת 

מבית המדרש 
היא מתרגלת  

לדפוס 
חשיבה 
בהיבט 
מקצועי 
בלבד“. 
הרבנית

ד“ר לאה ויזל

המדרשה 
בבר אילן

 הרבנית ד“ר לאה ויזל: "אני 
מחפשת שילובים שנוגעים במשולש 

של חיים־תורה־נשים. החלום הבא שלי 
הוא ליצור תוכנית בציר החינוכי שבה 

נכשיר רבניות בבתי הספר ונעמיד יותר 
מודלים של דמויות נשיות חינוכיות 

מנהיגות"
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תורניות בשעות משבר. התלמידות 
באות מתחומי החינוך, הרפואה והרווחה 

ומקבלות כלים הן מעולם הטיפול 
והן מעולם התוכן היהודי כדי להיות 
משמעותיות בליווי החולה במחלה 

קשה או הנוטה למות. תוכנית נוספת 
היא הכשרת מדריכות כלה וליווי זוגיות 
בראשית דרכה. המדריכות נפגשות עם 

רופאות גינקולוגיות ויועצות הלכה, 
לומדות לזהות סימני אלימות במשפחה 

וכיצד להתייחס למי שעברה תקיפה 
מינית. הלימודים לא נגזרים מספרי הלכה 
בלבד אלא מתחומי ידע רבים, ומרחיבים 

את הפרספקטיבה. אני מחפשת ליצור 
שילובים נוספים שנוגעים במשולש של 

חיים־תורה־נשים, והחלום הבא שלי הוא 
ליצור תוכנית בציר החינוכי, שבה נכשיר 
רבניות בבתי הספר ונעמיד יותר מודלים 

של דמויות נשיות חינוכיות מנהיגות“. 

עם הפנים לקהילה

עם 11 סניפים ברחבי הארץ, בית המדרש 
מתן הוא ללא ספק מספינות הדגל של 

עולם התורה הנשי. ייחודיותו בכך שהוא 
פתוח בפני נשים מרקעים שונים: דתיות, 

מסורתיות, חילוניות, ילידות הארץ 
ועולות, וכן בנות בכל הגילים, מנערות 

בנות מצווה ועד גמלאיות. הלימודים 
כוללים תוכניות בית מדרש מעמיקות 
ברמות שונות, תוכניות לבנות מצווה 

לאמהות ובנותיהן, וכן 180 שיעורי תורה 
שבועיים בקהילות, חלקם מועברים 

בשידור חי באמצעות הזום, ומגיעים לכל 
העולם. 

את בית המדרש ייסדה הרבנית מלכה 
בינה, נשיאת המכון. מה שהחל לפני 35 

שנה כשיעור נשים בביתה בירושלים, 
גדל והתפתח והפך למוסד רחב היקף, 

עם מגוון רחב של תוכניות לימוד בתנ"ך, 
גמרא, מחשבת ישראל, הלכה ועוד. 

כעבור חמש שנים הקימה הרבנית אשרה 
קורן את מתן השרון ברעננה. 

"מתן הוא בית מדרש עם פנים לקהילה, 
ובשונה ממדרשות שבהן לומדות צעירות 

לפני ואחרי שירות, הלימוד נעשה 
מתוך החיים", אומרת קורן. "הלומדות 
אצלנו הן נשות מקצוע, הקובעות עתים 

לתורה במשך שנים רבות. בכל התוכניות 
ברחבי הארץ והעולם לומדות בכל שנה 
כ־10,000 נשים. ברעננה הקמנו גם את 

הסטודיו למחול 'גוונא' מתוך מטרה 
ליצור חיבור של רוח וגוף, קודש וחול".

מה המטרה שעומדת לנגד עינייך מאז 
הקמתו של מתן השרון?

"המטרה היא להנגיש את עולם הלימוד 
לכל אישה שחשקה נפשה בתורה, לתת 

לנשים כלים לפתוח ספרים, להתחבר 
ולהשפיע על חייהן. בתוכניות ההלכה 

בבית המדרש אנחנו מבקשות לגדל 
דור של נשים למדניות, שיוכלו להיות 
מנהיגות בקהילה ושייקחו חלק בשיח 

ההלכתי. במסגרת תוכניות אלו הנשים 
לומדות הלכה בצורה מעמיקה ונבחנות 
בנושאים המקבילים לאלה של הסמיכה 

לרבנות". 
כשאני שואלת אם בעיניה קיים הבדל 

בין הלימוד הגברי לנשי, היא עונה שזו 
שאלה מורכבת. 

"הרב קוק כתב באורות התורה: 'והנה 
כל הלומד תורה הוא מוציא מהכוח אל 

הפועל את מציאות חוכמתה מצד נפשו, 
וודאי אינו דומה האור המתחדש מצד 

חיבור התורה לנפש זו לאור הנלמד 
מהתחברותה לנפש אחרת'. לפי זה, 

במשך דורות התורה הייתה חסרה כי 
חצי מהעם, כלומר הנשים, לא למדו 

תורה כמעט; והיום - כל אישה שלומדת 
מגדילה את אור התורה בעולם ואף 

משפיעה על עולם לימוד התורה הגברי. 
אני מאמינה שאישה שלומדת תורה 

מביאה בצורה הרמונית את השילוב בין 
השכל ובין הרגש. נשים מחפשות תורה 

שמחוברת אליהן ואל המציאות, זו 
תורת חיים. הן לא זונחות את הלמדנות 

השכלתנית, אלא מוסיפות ללימוד 
את הרגישות הנשית. הדבר הזה בא 

לידי ביטוי גם בנשים המשיבות הלכה, 
שרואות לנגד עיניהן את האדם השואל 

ורגישות למקום שממנו הוא מגיע". 
על אף הקמת המדרשות הרבות לבנות 

והצלחתן, קורן סבורה שמדובר בתהליך 
שטרם הושלם. "המצב כיום הוא שבנות 

מתדפקות על דלתי המדרשות, שבהן 
אין די מקום. צריך להמשיך לבנות את 

ראשות בתי המדרשות, רובן בוגרות 
תוכניות בתי המדרש של מתן, כדי 

שתעמודנה בראש מדרשות נוספות, וכל 
בת ובת תוכל ללכת ללמוד תורה בגיל 

18 ולהתמיד בכך כל חייה. 
כמו שאר ראשות המדרשות שרואיינו 

לכתבה, גם היא בוחרת לחתום את 
דבריה במילים: "פריחת המדרשות 
בדור שלנו היא תיקון עולם וסימן 

לגאולה". וכשמזוויות שונות נצפים 
אותם סימני גאולה - אפשר להיות 

 ."אופטימיות

הרבנית אשרה קורן: “במשך דורות 
התורה הייתה חסרה כי חצי מהעם, 

כלומר הנשים, לא למדו תורה כמעט; 
והיום - כל אישה שלומדת מגדילה את 

אור התורה בעולם ואף משפיעה על 
עולם לימוד התורה הגברי“

“המטרה היא 
להנגיש את 

עולם הלימוד 
לכל אישה 
שחשקה 

נפשה 
בתורה“. 
הרבנית 

אשרה קורן
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